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editorial 

ELPORTALET 

Decidir sobre comunicacions i la xarxa viària de Mallorca sense tenir una 

idea general de com volem que la illa es desenvolupi en el proper segle (som al 
batiport del segle XXI), és una apostaamb un cert risc. 
Fins aleshores els nostres polítics i governants han passat des de i 'idea d'un 
creixement desenvolupis ta i i!· limitat a la necessitat de returar aquest creixement 
i, fins i tot, plantejar-se el necessari equilibri entre conservació i creixement 
econòmic. Per desgràcia és troben poc convençuts d'aquest canvi d'idees, i molts 
1 'accepten únicament per la tossudesa de la realitat. Qui més qui manco comença 
a qüestionar-se les relacions fins aleshores inseparables com: creixement 
econòmic/benestar social, urbanització/millora d'infraestructures, desenvolupament! 
increment llocs de ftina. 

Som a una illa, un espai fràgil, que no pot suportar segons quines polítiques 
agressives amb el medi ambient, a més la vinculació de la nostra economia amb el 
turisme evidencien aquesta mancança. 

Ara ens trobam enmig de una nova situació polèmica (com ho fou en el seu 
dia I 'incineradora de Son Reus o l'excessiu nombre de camps de gol) amb el model 
d'illa com a rerafons: 1 'Autopista del Llevant. 
Tothom pot treure a debat motius a favor o en contra. L'excessiu número de 
vehi~les, la perillositat de les carreteres i l'alta densitat de trànsit, podrien ser 
raons que justifiquen la seva construcció. Però davant aquests problemes es pot fer 
dues coses, seguir alimentar-los, amb 1 'únic i dubtós adventatge de mantenir una 
rellevant posició estadística (la CA amb major número de cotxes per habitant), o 
cercar-li alternatives i solucions. 

Una solució possible és una veritable organització i potenciació del 
transport públic a l'illa. Actualment el serveis de línies regulars d'autobusos no 
satisfan els usuaris, quan no són inexistents. Abans de seguir fomentant el transport 
privat i individual, s 'hauria d'oferir un servei públic amb horaris i freqüències 
adients, vehicle còmodes i moderns, una extensa xarxa de línies i a preus raonables. 

Però anem més enllà, i aquí el govern ha començat a reaccionar, més per 
pressions exteriors que per pròpia convicció (les declarac:ions contradictòries, al 
respecte, ho demostren), i plantegen situacions alternatives i imaginatives. Entre 
d'elles augmentar i millorar les línies de tren, retrobar els tramvies entre 
poblacions properes i barris. Per això nosaltres ens decantam per recolzar als 
companys de la revista Bellpuig ... Perquè no reobrir la línia de tren fins Artà ? Per 
què no for una extensió fins Cala Rajada? 1 un tramvia , o línea regular urbana, que 
unís Cala Rajada i Capdepera, ? 

No de bades, per desembre de 1923, ara farà 54 anys, es presentà un 
Memorial, per el aleshores cap de la Companyia de Ferrocarrils de Mallorca, D. 
Raftl Blanes i Tolosa, que pretenia perllongar la línia de tren fins a Cala Rajada. 
Eren altres temps, bé és cert, però no estaria gens malament estudiar la seva 
viabilitat, per ventura ens podria ajudar a sortir de 1 'espiral actual. 
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L'ESPERANÇA 97 
Un any més, durant el desembre, s'han celebrat una 

sèrie d'actes en commemoració de la Verge de l'Esperança, 
al voltant del Castell deC apdepera. Amés de les tradicionals 
celebracions esttictament religioses, les Completes, l'Ofici 
i el Sennó de sa Boira,a càrrec de lVln. Nadal Bemac 
enguany cal assenyalar l'exposició del VIIIè. Cettamen de 
Pintura "Vila de Capdepera", l'exposició de fotografies 
antigues a càrrec de Sebastüi Ferrer i Antoni Flaquer,el 
festival de ballet dels alumnes de na Clàudia i la conferència 
de Josep Terrassa, "Cap on anam ?"que dise1tà sobre el 
futur del casteil. 

S'ha de fer una menció especial a la inauguració 
oficial del Portal del Rei en Jaume. amb lllla restauració 
d'aquesta zona del castell i la col·locació d'unes portes 
noves, cosa que ha millorat notablement l'aspecte del 
Portal 

FESTA DE LA POLICIA LOCAL 

resumí les principals actuacions i millores de l'any passat 
i s'entregaren els reconeixements de mèrits a distints 
membres, per actes de servei, participació a diferents 
cursos de perfeccionament, com és ara el de buceig, 
coHaboració en activitats col·lectives (diada de neteja de 
platges,etc .. ), fent-se a més l'entrega de trofeus de les 
activitats esportives. Després de les paraules, i l'entrega de 
distincions, l'acte acabà amb un bon refrigeri, més aviat un 
dinar de buffet. 

POLIESPORTIU. 
Les autmitats locals donen per acabat el poliesportiu 

de Capdepera, encara que manqui el subministrament dc 
qualque material. L'edifici és d'un disseny, podríem dir.. 
"modem". amb unes formes integrades en l'espai on es 
troba, devoras l'Institut i el camp d'esports. 

En canvi, nO semblen tan avançats ni la pista 
d'atletisme ni la gespa de camp de futboL Dels accessos, 
millor no parlar-ne. 

"-\!nb una nodrida concurrència. al magatzem de la TEATRE 
policia local s'hi celebrà la festa d'aquest cos, en el ''Es lVIussol" estrenà una nova obra de teatre. 
transcurs de la qual el que n'és delegat, Joan B. Bonni.n, "Victor.. o el poder dels nins". sota la direcci6 del català 
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informació local 

Francesc Pujol. Aquesta obra, que ha exigitun conside-
rable esforç de cada un dels actors del grup, es pogué veure 
els dies 19, 20 i 21 de desembre al Teatre Mtmicipal. 

Més endavant hi trobareu una conversa amb el 
director i una critica de l'obra, com tradicionalment feim. 

I parlant de teatre, sembla que, i ara és seriós, se 
planteja fer una reforma considerable del Teatre Munici-
pal, cosa sens dubte necessària. Es fan gestions per 
resoldre la qüestió econòmica, molt important si consideram 
l'envergadura del projecte. 

CINEMA EN CATALÀ 
Per iniciativa del coLlegi s'Auba, al qual s'hi afegí 

el de s'Alzinar, i amb la coHaboració del cinema JUV A, 
tinguren lloc, a principis de desembre, dues sessions de 
cinema en català. Els alumnes d'Educació Infantil i prin1er 
cicle dePrimàriagaudirendel "GeperutdelaNotreDame" 
i els alumnes de segon i tercer Cicle de"'El senyor de les 
paraules". En total, quatre sessions. L'any vinent pot 
repetir-se la inciativa. Fins aleshores, els nostres escolars 
anaven a veure pel·licules en català a altres municipis, amb 
l'ncrementde cost que suposa, o a expenses de l'organització 
de cicles de distintes institucions. 

L'ajuntament col.laborà amb el transport dels nins 
des de Capdepera. 

Enhorabona per la iniciativa. 

OBRES I TRÀNSIT 
Dir que a Cala Rajada tot són obres i carrers tallats 

és, per ventura, massa exagerat. ... però no farem llarg si 
deim que feia temps que no vivíem un hivern tan actiu, en 
la construcció. Pertot hi trobam que es fan cases noves, 
tant al casc urbà com a les urbanitzacions i a fora vila, 
s'amplien i reformen hotels i es construeixen noves i 
gegantines edificacions i complexes turístics. D'aquests 
darrers, a Cala Lliteres, a la carretera de Ca'n Patilla i a 
Canyamel en teniu· una bona mostra. 

A la zona urbana, els conductors han patit 
nombrosos talls circulatoris - especialment conflictius al 
carrer Elionor Servera- i ocupacions de la via pública. 

CURTES 
-L'Escolar ja entrena i juga a la zona habilitada 

de sa Gravera, meiitre col·loquen la gespa artificial del 
camp des Figueral. El canvi és provisional, malgrat 
qualcú ja comença a dir que sa Gravera no està tan 
malament per jugar i entrenar els nins ... 

-L'APiMA de s'Alzinar organitzà una conferència-
coloqui sobre Com triar les joguines, dins el programa 
d'escola de pares que du a terme. 

- La plaça del'Orient s 'ha convertit en un centre de 
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diversió i trobada. Als locals habituals s 'hi han ajègit la 
pizzeria "Sa Plaça" i el bar "Segle XII", concentrant-se 
en aquest indret una bona ojèrta de serveis i d'oci. 

-A la fi s'arreglarà el tram de passeig entre el Bar 
Olas i la plaça Castellet. 

-Així quedà la furgoneta de Correus, després 
d'haver envait la part mitjanera de l'autovia Joan Carles I 
i haver topat amb una farola, que equedà estesa . Això 
passà el dia 11de desembre i afortunadament no hihagué 
desgràcies personals. 

- Dia 13 i 14 tingué lloc al Teatre Municipal el 
tradicional concert de Nadal dels alumnes de l'escola 
municipal de música. amb la participació de la quasi 
totalitat dels alumnes i nombrosos familiars. L'acte, 
entrenyable , ei coordinaren les porfessores de música i 
deprés de l'actuació tots pogueren gaudir d'una xocolatada 
amb esnsaïmades. 



informació local 

VIC fOR 
o e \s nins a\ poder 

de Roger Vitrac 

traducció de JL4ana de Oleza i .Santiago .Sons 
versió de Francesc P4iol 

segons 14no drotnot~rgio i 14no escenografia de Joon OUé 
tn~ica de Joon Alovedro 

Repartiment 

Víctor ............................................................. Bie\Bísqllerra 
Carles Flaqller .............................................. PepUceda 
El'tlí \ia Flaqller ....................... Maria Antònia F\.!Ster 
Ulí ........................................................................ Ànge\5 Alzina 
Esther ............................. ;o, ...... ... ............ ........... Isabel Uceda 
AnToni Manyé .................................. Isidor Rodrí Quez 
feresa Manyé .................. Joana Maria Mascaró 
Mossèn Martí ................................................. Ànge\Díez 
I da Mortel'tlart ............................... Bàrbara F\aqller 
El Doctor ...................................................... ColauBordoy 

Direcció 
Francesc. Pllj ol 

Suposam que quan Es Mussol es va plantejar ell Víctor, de 
Roger Vitrac, ho degué fer des de la consciència que aquest era un 
repte dificil. Difícil des de molts de punts de vista: un autor gairebé 
oblidat, untextdificil i sense concessions, lanecessitatd'una adaptació 
a una realitat distinta d'aquella en què l'obra fou concebuda, i, 
sobretot, un plantejament poc comú de la història que es pretén 
contar. 

No, no és una obra faci I, el Víctor. Tot i el seu aire vodevilesc 
i la seva aparença de comèdia, la rialla sempre queda glaçada a la cara 
de l'espectador i un regust amarg en sobreviu. Vitrac va fer una crítica 
corrosiva de la societat francesa del primer quart de segle, i Francesc 
Pujol n'ha recreat una denúncia de la nostra societat dels anys 
cinquanta. I encara podríem dir que, sense massa esforços, podem 
veure-hi un retret a molts de comportaments d'avui en dia. 

El fet que sigui un infant de nou anys qui posi el dit a la nafra, 
amb un comportament impropi de la seva edat, encara contribueix 
més a embullar la troca. Alhora, l'espectador se sent interpeHat i se 
sent burlat Fins i tottremendamentdesconcertat, en alguns moments. 
I, malgrat tot, hom surt de la representació amb la consciència que 
s'han dit moltes coses, a vegades en to d'humor, sobre les quals cal 
reflexionar-hi. 

Víctor, o els nens al poder,segons el nostre parer, constitueix 
la fita més important de les que fins ara s'ha proposat Es Mussol. El 

&v~ 
~ 

V(éfJR 
~ _J¡à-~ ¡;Q ~Jt.. 

J,~~· 

grup d'actors en fa, d'uns personatges agraïts , una recreació molt 
versemblant Gabriel Bisquerra, en el paper més complex i 
contradictori, és un Víctor convincent i emotiu. Tots els demés, a gran 
alçada. 

En aquest mateix número podeu llegir una entrevista amb el 
director, Francesc Pujol. Del seu treball al front del grup local, sols 
podem dir que n'ha tret bé el suc i que l'escenografia constitueix tot 
un encert 
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col·laboració 

BAf EC 

El Govern acusa el PP de Madrid de 
perjudicar els interessos dc les Balears. 

La frase, treta dels titulars dels diaris, 
curiosament no és de l'oposició al govern de 
les Illes, sinó del propi portaveu de l'executiu 
balear que presideix Jaume Matas. Estic 
d'enhorabona, a la fi el Partit Popular 
sintonitza amb les meves opinions. Ves per 
on, després d'anys i anys, batecs i batecs 
escrivint la incompetència dels nostres 
governants per defensar els interessos de les 
Illes Balears,aqnests acaben perdonar-me la 
raó. 

Però aquí no acaba la cosa. Tot un 
il·lustre senador afegeix que "lo ocurrido me 
ha cabreado de mala manera y voy a pedirle 
explicacions a mi grupo". I així, acceptant el 
seu suggermiment, tots podríem demanar-
n'hi a ell i al seu grup, d'explicacions. Per 
exemple, per què la nostra comunitat rep 
una financiació per davall de la mitjana de 
l'Estat en sanitat, educació, obres públiques i 
tot allò que és col·lectiu? per què s'han torbat 
tant a adonar-st que Je:s de Madtid no dubten 
dc>: peljudicar els interessos òe les Balears 
sempre que els ve de gust? 

No fa falta recordar el paperet que 
vàrem fer amb l'anterior intent de reforma de 
l'Estatut, o amb el famós règim fiscal especial, 
o més recentment amb la imposició d'avions 
d'hèlice de part d'Iberia, o amb la construcció 
d'una residència VIP al Cap de Pinar. 

Per ventura, el que falta és que el 
Govern Balear, els diputats i els senadors que 
ens representen a Madrid, recuperin el sentit 
del ridícul i deixin de mostrar dues cares: una 
allà i l'altra aquí. I, mentrestant, se'n recordin 
que, a més del sector hoteler, a Mallorca hi 
viu gent que té necessitats com per tot arreu 
i uns sous que, també, estan per sota de la 
migan a. 
.. . Que es posi\le a treballar per les Illes, 
de bon de veres, només amb 1.ma cara, és el 
que els deman.Que sàpiguen d\ma vegada a 
qui representen realment i no només se'n 
recordin dels ciutadans a l'hora de demanar-
los el vot. 

TRES I NORES 
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NAt>A.L 
S'ha escrit tant damunt Nadal; s'ha fet tanta literatura que 

és una autèntica gosadia atrevir-se a seguir escrivint sobre aquest 
tema. Però el calendari, els sentiments i les vivències ho demanen ... 
No sabem massa coses sobre Déu. Fins i tot per a alguns és un tema 
sense importància, però -per als creients- ens hi va la vida! I la 
nostra vida estarà marcada per la idea i el coneixement que tenguem 
de Déu, perquè un és allò que adora ... 

Ara, per Nadal, sí que podem <<Veure» Déu i conèixer-lo, 
perquè 1 'Invisible s 'ha revestit de carn. El llunyà s 'ha acostat i s 'ha 
posat al nostre abast. Aquest és el gran Evangeli que anunciam: fa 
2000 anys que Déu va néixer d'una dona, un Déu que trepitjà la 
nostra terra i es carregà a les seves espatles ·la nostra condició hu-
mana i la nostra història. 

Nadal és Déu amb carn a les espatles. 
Nadal és Déu amb la Història Humana a les espatles. 
Nadal és Déu amb l'home a les espatles . 
Vaja una càrrega! 
Un Déu que es carrega amb l'home per a donar-li llibertat. 

Un Déu que rep la nostra carn a canvi de divinitat. Vaja un negoci 
més ruïnós! 

Perquè l'Encarnació no s'atura en la carn del nin que neix 
per Nadal. Ja hi va haver teòlegs del segle XIX que parlaven de 
l'Església com de la «permanent encarnació del Fill de Déu». Però 
no només en I 'Església. L'Encarnació té un dinamisme expansiu. El 
Verb assumeix tota la carn humana, la carn delicada de l'infant que 
s'obre a la vida o la carn ruada del vell que espera la mort; la carn 
vigorosa del que crea més vida i la carn adolorida de qui rep les 
unglades de la mort. 

Crist continua encarnant-se, especialment en els més pobres. 
I ell és el pobre. Així, l'escriptor Camus podia dir de la seva mare, 
submissa, analfabeta, sofrent, pobra, però tendra, compassiva, 
propera: "ma mare era Crist". 

És veritat . Els pobres són Encarnació continuada de Déu, 
sagraments sofrents de la seva presència, aquest sagrament 
existencial que es troba "en el barri, i en el poble, en la barraca del 
suburbi, en els marginats, en els malalts de sida, en els vells, 
abandonats, en els qui passen fam, en els drogoaddictes". 

Aquesta és la realitat de l'Encarnació; un fet que xoca amb 
els nostres "Nadals" dolços, poètics, dels llumets i de regals. Al 
manco els creients hauríem de fer una bona reflexió sobre aquest 
punt i actuar en conseqüència. 

Al>R'E.U G'E.NOVART 

(Fraduit i adaptat del Fulletó de Càritas, Advent-Nada/1997) 



història 

UPDtl'tiU., 

:iA M RAIG D'A.NUS 

13 OftUBBt 1923 

l'l ' ( (ljJi/ador: 

\i¡ ·o/au /'011\ 1./inú' 

Cumplint lo promés en el 
número passat, donarém conta 
avui de les principals reformes 
materials que ha realitzades 
l'Ajuntament passat,perque sa 
seva honrada administració 
atrega s'agraïment dels bons 
gaballins; i servesca d'estímul an 
els nous retgidors que també 
pareix que estan animats de bons 
desitjos de fer be. 

El Cementeri ha sufrida una 
reforma com per ventura cap 
cementeri de la nostra Mallorca 
en tan poc temps haja fet el camvi 
tant gros; se trobava amb unes 
dotze tombes i avui passen les 40 
i tots els panteóns acabats i les 
tombes que falten casi per totes 
ja s'hi treballa. El nou carré de la 
Estrella tant necessari pel carré 
de la Mar. Els arrassants i 
compra del solar del matadero. 
Un solar de darrera de la casa 
consistorial. La carretera de 
N'Aguiló. L'aixamplament del 
carrer de Son Magdalé. Unes 
sisentes pessetes gastades en la 
carretera de Calarratjada. Més 
de mil metros de pedra picada i 
escampada. En caixa 10,008 
ptas. i n'hi trobaren 3'129. Dues 
bombes, una en el pou den Patró 
i s'altra en l'arjup de la plassa 

d'Orient. 
En el nostro port se esta 

descarregant un barco amb 
carregament de superfosfats 
marca "Cros". 

Els porcs grassos enguany 
duen bon preu, se n'han pagats a 
22 pts. 

Les fiques seques se pagan 
a 20 pts, es quinta. 

EN COS DE CAMISA 

Sobre el tema de 
la formació del esperit militar 
hi ha hagut confusió, 
aquí no s'ensenyarà 
a les escoles. 
Els mallorquins no seran 
tan colloneres d'enviar 
als seus fills a a defensar 
militarment el territori nacional 
del sr. Müller, del sr. Taylor o del sr. Khün. 

leMII •~n~~• v.wr••" lflfll 
vel .1111,. -- v •••• ,, 
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col-labora e ió 

LAUTOPI)TA I EL TREN 
La gent major del nostre poble encara recorda 

aquelles velles locomotores de carbó que intentaven 
pujar les costes i desnivells. Temps millors van 
ser amb l'arribada dels automotors. Però com que 
uno hi ha temps que no torni», tornaren els carros 
i carretes, aquesta vegada amb els «carros de foc». 

,Ningú. no va pensar que aquestes noves 
màquines serien el «baguln més gros que ha existit, 
sinó mireu les estadístiques i veureu el gran nom-
bre de persones que espiren cada anys amb els 
cotxes. Una petita. distracció i «plaf,,, ja te l'has 
pegada, un poc de llustra a l'asfalt i ja està el cotxe 
i tot el que hi hagi dintre, esclafat. No seria millor 
anar totalment relaxats, dins un vagó modern, 
còmode, amb aire condicionat, calefacció ... ? Ai."'(ò 
ens permetria viatjar i poder jugar amb els nostres 
fills, mantenir una conversació amb les persones 
que viatgem, fins i tot llegir un llibre o fer randa, o 
bé, simplement, contemplar el paisatge, que moltes 
vegades un 
conductor no 
pol fer-ho. 
Sabíeu que la 
gent a qui li 
agrada viatjar 
en tren 
gaudeix més 
de les coses 
esmentades, 
està més 
tranquil·la? 
Penseu per un 
moment en 
moltes de les 
situacions 
que es donen 
les carreteres: 
un conductor 
es transfor-
ma, pateix 
u n a 
metamorfosi des del moment que arranca el motor 
del seu cotxe, per dins se sent tant fort com 
«Hèrcules», arribant a fer periclitar la vida dels 
altres. En definitiva, deixa de ser ell mateix, és un 
engranatge més del vehicle. Quan viatgem en tren 
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hi ha també una transformació però amb una 
altre sentit, mantenim un lligam humà amb les 
altres persones; no tenim per què ser agressiu, 
ja que la conducció no depèn de nosaltres. 

Ara torna el temps en què ens hem adonat 
de la importància d'aquest medi públic de 
transport i per tant del terrible error que va ser 
anorrear la majoria de trajectes que feien els 
automotors. Els polítics s'ha assabentat del 
terrible problema que tenim a les Illes amb la 
gran quantitat de cotxes que circulen per les 
nostres carreteres i en especial a l'estiu. 

Imagineu-vos per un moment que des de 
ca nostra, del nostre propi municipi de 
Capdepera, poguéssim sortir en tren i anar 
tra.nquil·lament fins Artà, Manacor o Palma. 
Fins i tot els qui estam tan contents d'anar 
sempre en el nostre cotxe, en moltes 
circumstàncies som conscient del problema que 

hi ha a les 
carreteres de 
Mallorca i 
principalment 
quan arribem 
a Palma en el 
moment de 
deixar el cotxe 
en el carrer, en 
els aparca-
m e n t s 
subterranis 
que estan 
plens, o haver 
d'anar a 
canviar el 
cotxe de lloc 
perquè és la 
«hora». 
Ja n'hi ha 

prou, peus 
que hauríem 

de demanar alternatives a aquesta situació de 
les carreteres. 

Davant d'aquest problema els nostre 
polítics van tenir una gran elucubració mental, 
«idò farem una autopista que doni la volta a mig 



cartes 
~Iallorca". Encara que en nn princ1p1 m:xn ens 
pugni semblar bé, no deLo:It dc 1èr olor a «carn 
huuuum" com deien els gegants Jc les nostres 
rondalles. lla Yeritat no hn acub d'entendre q11c 

els pagesos dc sobte estiguin en conint dc 
1 'autopista. Hi estaran per Ull quixotisme ecològic'? 
.-\lguns potser si. O bé, hi estaran en contra per 
mirar que les scYe::> terres es cotitzin a un p1·en 
més alt? Potser que aL'I:Ò sigui una possibilitat. O 
és que estimen molt la seva feina i Yolen conti-
nuar fent allò qnc saben fer'? Sigui com sigui, ni 
ells mateixos la volen. I el Govern \'inga «dm·-H 
cebes» . Per fer-la no necessiten massa estudis dc 
població que demostrin la. conformitat dc la 
població, d'altra part, si els fan és per estudiar si 
el ¡·establiment d'algunes línies de tren seria 
rendible . Però ou anem? Qui té un poc de 
coneixement de la finalitat dels scrYcis públic s 
sap qtte SClTeixcu per donar uns «serveis públics" 
als cintadans, i si a més S(Íu rendibles, millor; 
però mai donmcm llll scrYei públic només en el 
cas qne signi rendible, pcrq11è així «tornem molts 
dc segles enrere,. 

Cn::c que ja és hom que els polítics dels 
pobles dc Llcnu1t s 'unesquin i coordinin accions 
per ini(Jnmu· a la gent dc la uccessit.c'lt i de la 
imporU:\ncia d. 'aquest sc1Tci, el tren .. )a que, no 
ho oblideu, a Mallorca yi\·im bàsicamcnl dd 
t1.1rismc , i tma 7.01Hl. com la del municipi ck 
Capdepera té mo1tcs possibilitats dc donar una 
bona Yicla econòmica a la gestió d 'nna xarxa 
fcrruYiàlia i també cus agrailien ntl bons transport 
}'n1hlic com E LS TI<EXS modcms. 

Esper c¡nc nua \Tcgada més el municipi dc 
Capdepera no qw.:~di marginat dc decisions 
importants per al nostre pohle i que els nostres 
polítics gaudcLo:iu d "tm nh-ell i posició 1ènm1 i dara 
danult aqnc.st problema. 

Pe Ut Pn SSéJ lger 

r· ......... 
~ -< /l• . ~ -~ .. c.~ 

·, \._ ~J. 

Agenda de la vila 

mes de novembre 

Nats 
dia 4, María Nieto Femimdez de'n José 

i Josefa 
dia 6, Adela Muñoz Díaz de Juan 

Francisco i María 
dia 6, Francisco Jesús Pérez López, d' 

Isidro i Maria del Carmen 
dia 7, Bmja Sanchez Cena, d'en 

Antònia i Raquel 
dial2, Javier Heredia Rodrúguez, d'en 

Francisco Javier i Ana Maria 
dia 14, VanessaMarín Fernandez, d'en 

Rafel i Ascensión 
dia 19, Nuria Mascaró Morey, d'en 

José Vicente i Antònia 
dia 28, Robe1io Rom o Senhaji d'en 

Esteban i Layla 

Noces 
dia 8, Antònia Pèrez Vilchez amb na 

Geltrudis García Alvarez 
dia 8, Marcelina Pérz Becen·a amb 

n' Ana Ma Üliega Recio 
dia 22, Miquel Flaquer Sànchez amb 

na Glòria Gonzàlez Conde 
dia 22, David José Felani Pintas amb 

n'Encarnación Torvisco Alfonso 
dia28, Francisco Estevez Mmiín amb 

na Catalina Dolares Ferrera Alzina 

Finats 
Dia 16, Ana Rodríguez Mezquizo 

( 1.902) 
Dia 23 , Antònia Gelabert Llull ( 1.915) 
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~l~ ... 
Em va emocionar la coHaboració del mes 

passat, de l'amic Miquel Lliteres. Poques vegades, 
una veu gabellina m'ha sonat més sincera i més 
adolorida davant la pèrdua d'identitat cultural: 'Tarct 
pentura, m'he donat compte que estim l'heretat que 

. . , 
temps enrere Ignorava posseir ... 

Segurament són molts els qui, comMiquel 
Lliteres, senten avui, en pròpia carn, la fiblada 
d'altres llengües i cultures que vénen a substituir la 
pròpia. Altres llengües que se'ns imposen sense 
pietat, sense miraments, sense respecte, sense 
recança. Per això, avui més que mai, es fa necessari 
que els qui pensam com enMiquel, també com ell 
deixem sentir la nostra veu i llancem el nostre crit 
de protesta. Avui, més que mai, necessitam ajuntar 
les veus i fer un cor, no contra ningú ni contra res, 
sinó a favor d'aquesta "heretat" que molts ignoràvem 
posseir. 

Ha mort Nadal Bade. No diré res que no s 'hagi 
publicat ja cinquanta vegades. A títol personal, i 
sense que això tengui cap més valor que el que a mi 
m'ateny, puc dir que enyoraré la seva paraula com al 
far en la nit, com a la pluja en temps de sequera, com 
al bàlsam per a les ferides de l'esperit. 

Com enyor~m la salut quan ens manca, s'ha 
hagut de morir N'·adal Bade , ha hagut de deixar de 
bategar el seu cor generós perquè ens temessim de 
la falta que ens farà aquest home. No li ho hauríem 
d'haver dit abans? Mal llamp de llamps! 

Certament, m'ha xocat la iniciativa del Consell 
Insular de Mallorca de posar en marxa un manual 
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d'estil per als polítics, a fi de millorar la seva 
capacitatlingüística i de facilitar-los eines d'expressió 
oral. Es tractaria, simplement i fins on jo sé, que en 
pujar ala tribtma d'oradors, clsnosn-es r presentants 
no fecin emp e gu cir ni destrossassin la nostra llengua. 
Perquè, com haureu deduït, allò que es pretén és 
millorar l'ús del català, que si parlam del castellà, bé 
que la varen aprendre a l'escola, aquesta llengua, i 
no necessiten ajudes de cap mena. 

Jo, ingènua criatura, més modest que els 
responsables del CIM, em conformaria que els 
senyors Jaén Palacios, Rodríguez, Gonzalez Ortea, 
Najera, etc. etc. emprassin la llengua d'aquesta 
terra de tant en tant, fins i tot amb certa descurança 
si voleu. De moment l'ignoren sistemàticament: són 
els representants d'un poble la llengua del qual 
desconeixen. Te'n donaré d 'estil! 

Nc~ 
A qualque altra secció d'aquest número també 

se'n parla. Es tracta d'el rètol indicador del nou 
"camp" de futbol de sa Gravera. Com a bolets, els 
cartells han nascut per tot arreu i orient cap al 
"campo de futbol". És allò que deia el més passat de 
passes avant i passes arrere. Això de "campo" és una 
passa arrere. La normalització ambiental i urbana 
se'n ressent molt d'aquestes coses. 

Deuen creure, per devers l'Ajuntament, que si 
haguessin posat "camp de futbol" la gent no ho 
hauria entès. La qüestió és que una simple "o:' posa 
en entredit, un cop més , la voluntat de recreçar la 
situació lingüística. Atribuir-ho a un descuit encara 
seria pitjor. 

CD~k~~ 
A Mallorca, el 20è. aniversari del Congrés de 

Cultura Catalana, entre d'altres,es va commemorar 
a la Universitat. U na conferència d'Isidor Marí i una 
taula rodona compartida per aquest lingüista 
eivisssenc, per l'escriptor Antoni Serra i pels 
professors Joan Miralles, Gabriel Bibiloni i Joan 
Melià, foren els actes programats amb aquest 
motiu. Es tractava de veure què ha passat en aquests 
vint anys i si els objectius entusiastes d'aleshores 
s'han assolit o no. Aquestes són algunes de les coses 
que s'hi digueren: 

- Isidor Marí va emfasitzar que si l'acció polí-
tica i institucional, d'una banda, i les iniciatives 
populars, de l'altra, es donen l'esquena, resulten 
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insuficients a l'hora de desenvolupar un procés de 
normalització cultural i lingüística. És més, si una de 
les dues parts falla, l'altra se'n ressent i la seva 
activitat acaba per llanguir. ''Les institucions i l'acció 
popular constitueixen àmbits complementari'! que 
s'han d'activar mútuament. Si això no passa, es 
desactiven mútuament'; digué. I afegí que la situació 
actual és crítica però recuperable, tot i detectar-se un 
d'èficit d'acció social. Va manifestar que ens calia 
redefinir un projecte col·lectiu "per tal que la nostra 
cultura i la nostra llengua trobin el lloc que els 
correspon i que no els ha estat reconegut fins ara': 
Va acabar afirmant que ens és indispensable la 
sobirania cultural, encara que això no es doni en el 
marc de la sobirania política. Si així no succeís, no 
quedaria cap més remei que aspirar a una sobirania 
política prèvia que ens permetès la sobirania cultu-
ral. 

- Antoni Serra, iconoclasta i desmitificador, 
qualificà la seva veu com la ''d'un escriptor escèptic., 
emprenyat d'haver-se dc justificar i cansat de viure 
en l'anormalitat': Va acusar l'Universitat de manca 
de vehemència enfront de les institucions polítiques 
i concretament del Govern Balear i es va queixar que 
els disbarats lingüístics amb què ens castiguen els 
polítics haurien de merèixer una resposta més 
contundent de part de l'autoritat acadèmica. 

- El professor Joan Miralles, de la seva part, 
contestà a Antoni Serra tot dient que la Universitat 
sempre ha mostrat fermesa davant dels polítics, a 
partir del respecte i sense abdicar en cap moment 
del paper que estatutàriament li correspon. Es va 
referir als guanys d'aquests últims vint anys en 
matèria de normativització i de les pèrdues en 
matèria dc normalització. Va apel·lar a la 
responsabilitat històrica dels universitaris, 
especialment dels llicenciats en català, i els va convi-
dar a marcar la pauta i a estirar del carro. Quant a 
~llò que està passant al País Valencià, qualificà de 
covarda l'actitud de la resta de la comunitat 
catalanoparlant. Digué també que els termes 
"mallorquí" i "català" resulten, encara avui, un pro-
blema no resolt per alguns sectors de la societat 
mallorquina. I afegí: ''Lanostracatalanitatpassaper 
l'enriquiment mutu i el respecte entre les distintes 
comunitats. Estimar les peculiaritats és molt 
important, perquè això acabarà per dur-nos a trobar 
els trets comuns': 

- La intervenció de Gabriel Bibiloni es va 
centrar en el nivell d'assoliment dels objectius del 
Congrés, vint anys després. Va posar en evidència 
com aque-st nivell és ben distint a un i altre territori 

i en els distints àmbits .. Així, aquells objectius s'han 
asolit poc a les Illes i gairebé gens al País Valencià. 
En el nostre cas concret, va manifestar que semblava 
com si el rellotge s'hagués aturat durant tots aquests 
anys i que sols ara pareix que es comencen a posar 
en marxa algunes iniciatives. "Hem avançat-va dir-, 
però també han avançat les forces contràries a la 
normalització': Es va referir al bilingüisme unilate-
ral i a les normes d'ús en les relacions amb 
castellanoparlants. Proclamà la necesitat d'una 
intervenció dels poders polítics, de gran envergadu-
ra, que aquests no semblen disposats a assumir. "El 
discurs del liberalisme lingüístic duu a la mort del 
català': El seu fou un discurs de to clarament 
pessimista, que cal prendre en consideració en la 
mesura que vé d'un sociolingüista de tanta 
experiència i prestigi. 

- Finalment, el professor Joan Melià premi 
Emili Darder d'enguany, es va referir a la situació en 
l'àmbit escolar. Va recordar com, anys enrere, tothom 
pensava que la incorporació del català a l'escola 
constituiria una passa decisiva per a redreçar la 
situació: ''Els resultats, però, són decebedors i es veu 
clarament que l'escola no és capaç de garantir uns 
coneixements ni impulsar uns usos extraescolarque, 
de fet_ no es donen': A partir de treballs de camp 
desenvolupats per a la seva tesi doctoral., va demos-
trar com la majoria d'estudiants de nivell miljà 
reconeixen un major domini del castellà (també els 
catalanoparlants) mentre que, això sí, el95% admeten 
que la nostra és la llengua catalana. Parlà, igualment, 
de la desmotivació del professorat. La seva conclusió 
fou que l'escola té poca influència més enllà de les 
parets de l'aula i, com tots els companys de taula, 
reclamà la necessitat d'un impuls de la societat civil. 

En resum, es pot dir que totes les intervencions 
foren de caire pessimista i sobre la taula hi quedà la 
impressió que som molt enfora dels objectius del 
Congrés. 

A la presentació d'un altre acte per a 
commemorar aquest mateix esdeveniment, el rector 
de la UIB ho resumí molt bé: ''Hem de recuperar 
l'entusiasme civil de fà vint anys': 

D'això es tracta efectivament. Crèiem, 
innocentment, que la democràcia, per ella mateixa, 
com una espècia de mannà, ens aniria resolent tots 
els problemes. Ara sabem, però, que hem ·estat 
massa temps adormits i que els problemes els hem 
de resoldre nosaltres. També els de la nostra 
identitat, la nostra cultura i la nostra llengua. 

Sí, hem de recuperar l'entusiasme ... 
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Aque't me' Parlam amb ••• 
-=124NC~\C VUJ()L!) diret:t()r teatral 

D'uns anys ençà, el grup de teatre Es Mussol 
s'ha traçat una línia molt clara, quant a la direcció 
artística del grup: anar convidant professionals de 
l'escena per a dirigir els seus muntatges, com una 
manera inequívoca de la voluntat d'aprenentatge 
dels ~eus membres. Enguany li ha tocat el tomal 
català Francesc Pujol. Aquest jove actor-director, 
amb una ja considerable experiència en el món de 
l'escena barcelonina, ha estat l'encarregat de diri-
gir els també joves actors loq.Is en el muntatge de 
Víctor, o els nens al poder, de Roger Vitrac. 

Aprofitant l'assaig general previ a l'estrena 
i,alhora la inauguració del bar Segle XII, conversàrem 
amb Francesc Pujol d'alguns aspectes al voltant 
d'aquesta última presentació del grup local i d'altres 
qüestions reclacionades amb le món del teatre. 

Començam interessant-nos per saber com es 
va establir aquesta relació entre Es Mussol i 
Francesc Pujol. 

- En realitat, el contacte es va fer a través d'una 
gent de teatre de Manacor, que em coneixia, Ja qual ens 
va posar en comunicadó. Primer parlarem per telèfon, 
distintes vegades, per saber què volien i què els 
interessava fer. Finalment, vaig venir i continuàrem 
parlant amb tots els membres del grop i fou aleshores 
que els vaig proposar de fer el Víctor. I fou així perquè, 
entre d'altres coses, el repartiment em venia gairebé 
donat i s'ajustava peifectament a les característiques 
del grup. Així mateix, aquesta és una obra que jo 
coneixia prou bé ï q~ ja havia fet a Barcelona. De 
manera que vaig acabar instaHant-me aquí. D'això fa 
gairebé dos mesos i puc dir que, tot plegat, ha estat una 
experiència força interessant, molt positiva i creativa, 
de contacte amb gent nova que vol fer teatre i que tot 
i Ja precarietat dels mitjans amb què compta té una gran 
entusiasm. Al final crec que ens n'hem soltit. Almenys jo 
n'estic molt content. 

Li preguntam, tot seguit, per possibles 
relacions anteriors amb el món del teatre mallorquí. 

-He de CCJ,J1fessarque coneixia totes les altres illes 
de l'arxipèlag i en canvi no coneixia Mallorca. A més, 
com sol passar, me n'havia fet una idea medititzadaper 
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Ja imatge que se'n dóna d'illa exclusivament turística, 
plena d'afenays, que nom 'atreia gens. Després, Ja realitat 
s'ha encarregat de fer-me veure que, a més de turisme, 
hi ha altres coses i especialment una gent molt maca. A 
més, l'illa és molt maca i ja puc dir que tomaré venir. 

Havíem de parlar de teatre, i en parlam. Ja 
ens ha avançat, d'alguna manera, el perquè del 
Víctor i no una altra obra. Insistim en això. 

- Víctor és una obra a Ja qual fi tenc una estimació 
molt esp~cialja he dit que la vaig muntar fa cinc anys 
i va ser una experiència molt bonica. A banda, pens que 
és una obra d'un autor totalment desconegut al qual, 
com s'explica al programa de mà, intentam fer justícia. 
Em pens que pot ser una primera passa que, des d'un 
gmp de teatre modest d'un racó de Mallorca, es 
comenci a divulgar l'obra de Roger Wtrac, per tal de 
donar-Jo a conèixer a tota l'illa. Crec que si el saben 
vendre, aquest muntatge pot fer fortuna i es poden fer 
bastants ''bo/os" durant l'estiu i l'obra es pot portar a 
molts de pobles. Víctor és una obra molt antiga però 
que es va avançar a Ja seva època. Algunes cosetes 
potser han perdut una mica de sentit, però l'obra està 
molt adaptada a les circumstàncies {lctuals i el seu 
discurs, en general, crec que no ha perdut vigència. El 
personatge del capellà a l'original és un general. Aquí es 
parla de/general Coded, i a l'original el personatge és un 
traïdor a Ja República Francesa. En Ja transposició que 
n'hem fet a fes circumstàncies dels anys 50, el senyor 
Antoni, en el nostre cas, és un republicà convençut al 
qual ei franquisme li ha fotut l'enteniment. 

Com que l'escenografia i la decoració, des de 
la senzillesa i la linealitat, ens ha semblat molt 
encertada, així li ho deim a Francesc Pujol. 

-D'alguna manera hem volgut projectar allò que 
és el món dels infants, ple d'una imaginació desbordant. 
Fins i tot, molts d'elements no existeixen i s'han 
d'imaginar, com fan els nens quan juguen, que fan veure 
les coses a força de gestos i d'onomatopeies. Es tracta 
de transportar el món dels infants al dels adults. Al 
capdavall, l'obra no deixa de ser un vodevil amb una 
història extranyíSsima pel mig, en la qual els qui manen 
són els nens. 
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Parlam, amb el director, de la inèrcia que un 
cert teatre, sainetesc-costumista, suposa per al 
desenvolupament de l'escena mallorquina, tots i 
els nombrosos intents de renovació que s'estan 
produint d'uns anys ençà. I parlam, també, del que 
costa fer canviar els hàbits del públic. 

-jo crec que està passant un lènome11 molt bell i 
molt interessant, a aquesta illa, i és que, a banda de X esc 
Forteza, que és el prolèssional del teatre perexceJ.lència, 
hi ha ara mateix in olts de grops que estan treballant per 
a la renovació del teatre. Pel que fa a aquesta comarca, 
tinc notícies del que es fa a Manacor, amb bastants 
grops estables, com també d'alguns grops d'Artà. Aquí 
mateix tenim Es Mussol Tots aquests grups el que fan 
és crear una mena de pedrera teatral i obrint portes. Ara 
mateix tenim el grup de Manacor, Capsigranys, en el 
Projecte Alcover, la qual cosa suposa una sèrie 
d'actuacions per tot Catalunya i el País Valencià, a més 
de Mallorca. Això, a Ja llarga suposarà trencar aquella 
inèrcia que hem dit El mateix lèt que a les escoles 
tenguin Ja seva aula de teatre, abona aquest argument 
També ellèt de soJ.Jicitar la coHaboració de gent de 
fora posa en envidència aquesta inquietud i aquest 
esperit renovador. No ho dic per mi, que en el món del 
teatre encara ho tenc tot per lèr i tot per aprendre, però 
el fet de convidar gent que pugui aportar noves idees i 
noves eAperièndes, St!gur que ajudarà a una obertura 
dels grups locaL<;, els quals, per la pròpia insularitat, 
corrien el perill de recloure~ en horitzonts molt/imitats. 
I tot sense oblidar l'esforç que per a grops com Es 
Mussol suposa arriscar en Ja contractació d'un director. 

De passada, ens .entretenim parlant de la 
infraestructura teatral, de la qual en manifesta 
un coneixement bastant pròxim a la realitat. 

- Conec, més o menys, com fUnciona el 
Teatre de Municipal de Manacor i tenc notícies de 
la Fira de Teatre d'aquella ciutat Aquesta és una fita 
molt important per donar a conèixer els grups 
mallorquins. Així mateix, m'han parlat del projecte 
de l'ajuntament de Capdepera de cara a Ja total 
remodelació del Teatre Principal, així com del fUtur 
teatre d'Artà. Tot això no fa sinó abundaren la línia 
d'allò que hem estat parlant. És molt important que 
les institucions siguin sensibles al movimentteatral 
que hi ha. 

Ja cap al final de l'entrevista, ens 
entretenim parlant de la situació actual del 

teatre, més enllà del petit món de Capdepera i més 
enllà del món no gaire més gran de Mallorca. 
Implícitament, a més d 'altres valoracions que en 
fa, Francesc Pujol es ref reïx a l'enfrontament de 
Flotats amb el conseller català de cultura. 

-Analitzat d'una forma general, aquest no és un 
mal moment per al teatre. Des d'un punt de vista 
econòmic, el teatre comença a donar alguns beneficis i 
això estimula la inversió privada. En el cas concret del 
teatre català, s'ha de reconèixer que ara mateix s'esta11t 
vivint uns moments una mica delicats, una mica estúpids 
i d'una certa incursió del món de la política en el món del 
teatre. Crec que això que ha passat és molt perillós, però 
bé, a part d'això que jo esperques'arregli com més aviat 
millor, insistesc que aquest és un bon moment. Crec que 
en aquesta última part del segle, el teatre que s'ha lèt a 
Catalunya és molt més interessant que no el que s'ha fet 
a Madrid, ara, amb relèrència a Londres, a França, a 
Alemanya, encara hi ha molt per lèr Í molt camí per 
recórrer. Està bé el que s'està lènt, per~ no hem de caure 
en el perí/I de mirar-nos el melic í creure 'ns l'eix del món. 
la gran creativitat demostrada pel teatre català dels 
últims temps, comença a donar algun símptoma 
d'estancament i això s'ha d'evitar de totes totes. 

Mentre anam acabant la conversa, amb el 
cava del bar Segle XII, anam desitjant-li molta sort 
a Francesc Pujol, en la seva trajectòúa cum a 
professional del teatre, alhora que esperam el 
millor d:aquesta nova estrena d'Es Mussol. 
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coHaboració 

Nadal i Els Reis 
El mes de desembre va molt marcat entre els infants per 

la prcpamció dc les festes que s'acosten. Els pares comencen a 
advertir-los que si no són bons al· lots els Reis no els portaran res, els 
comerciants i fabricants s'esforcen per fer creure als infants i als 
pares que el seu producte és justament el que necessiten i els 
mestres de vegades ens queixam i de vegades col·laboram amb 
I' onada consumista. 

Creim que convé fer algunes reflexions i a la vegada 
ajudnr els parcs a fer-Ics, per no omplir els fills dc regals que 
després no usaran o que no són adequats a la seva edat o a Ics seves 
preferències. Per això us suggerim que faceu un fuU per als pares 
i mares que els orienti en la tria dels regals. Si us agrada el que diu 
a les pàgines interiors, ho podeu fotocopiar talment, i si no, ho 
podeu arreglar al vostre gust. Això és just una idea. 

A la pàgina de darrerchi trobareu algunes coses sobre la 
tradició dels Reis a les nostres contrades. Tretes del Costumari de 
Joan Amades. 

També creim que s'ha de tenir esment a explicar la festa 
ales famílies que provenen d'un altre lloc, sinó és probable que no 
entenguin res. Penseu que ni tan sols a Europa se celebra aquesta 
festa a tot arreu. Si bé és corrent que hi hagi un dia en que els 
infants rebin regals, es fa seguir diferents costums i tradicions. Per 
exemple. 
-A Euskadi els infants criden Olentzero, un carboner gegant que 

entra per les xemeneies i du regals. 
-Als països nòrdics és el Pare Noel el que porta els regals el 24 de 

desembre. Aquest personatge és conegut també com Sant Claus i 
es va formar com a síntesi entre Sant Nicolau i Sinteklaas ( el 
senyor de l'hivern). 
-Coincidint amb el solstici d'hivern, els jueus celebren laHanuka, 

o festa de les llums. Posen a les finestres un canelobre amb 8 
espelmes i cada vespre encenen una. Canten unes cançons que 
només es canten durant aquesta època de l'any i fan regals als 
infants. 
- Al sud d'Itàlia que porta regals és na Befana, una bruixa bona 

que arriba dia 6 de gener. 
-Els lapons i siberians tenen els Senyors de l'hivern, uns ancians 

· amb trineu i · obsequis. 

La festa dels reis. 
Segoas la tradició, els reis varen estar tant contents 

d'haver vist l'Infant Jesús que en tomar als seus països varen 
repartir regals entre tota la gent. Així, es fa creure als infants que els 
Reis duen juguetes a tots els qui han estat bons al·lots. Per no 
equivocar-se els Reis tenen criats (el més famós és el criat Gregori) 
que s'ocupen de comprovar qui són els qui realment han fet 
bondat. 

EI rei Gaspar venia d'un país on tothom era ros. El rei 
Baltasar venia d'n. país on tothom era negre. I Melcior el rei blanc, 

pareix que havia d'ésser el més vell. Idò no! Justament era el més 
jove, però estava tant impacient per entrar a la cova que va llevar a 
empentes els seus companys per poder-se posar al davant. Com a 
càstig I 'Infant Jesús li va fer tornar blanques la cabellera i la barba 
com si fos un vellet. 

El rei ros du les juguetes, el blanc les llepolies i el negre 
el carbó. 

Els infants han d'escriure una cmta uns dies abans 
perquè els Reis sàpiguen quins regals volen ( d'Això sen' aprofiten 
els grans magatzems i els fabricants de joguines, que bombardegen 
amb publicitat als infants). 

És molt important que la nit de Reis , els nins i nines, 
vagin a dormir prest, perquè si els Reis els veuen desperts passmien 
de llarg. 

Per rebre els regals dels Reis, els infants posen la 
sabateta al balcó. Conta la tradició que havia dos germanets, nin i 
nina, que quan vm1 saber que Jesús era tan pobre que no tenia 
sabates, varen decidir donar-li les seves. Com que les tenien velles 
i brutes, les varen rentar i les varen posar al balcó perquè 
s'eixuguessin. L'infanti Jesús com a premi els les va omplir de 
presents. I des de llavors els Reis omplen de presents les sabates 
dels balcons. 

De vegades dins les sabates s'hi posa menjar per als 
cavalls dels Reis i l'endemà es veu com els cavalls se l'han menjat 
i els Reis com agraïment hi han deixat llepolies. 

Els Reis porten juguetes fins que els infants són grans ( 
9 o 10 anys), malgrat de cada vegada s'allarga l'edat i a moltes 
cases se fan regals als adults. A Mallorca per indicar que I' any que 
ve ja no portari~n res, posaven dins la sabata una brasa de carbó o 
una cabeça d'alls. 

Antigament els Reis portaven tres juguetes per cadascú, 
com tres foren els presents a l'infant Jesús. Als nins els solien 
portar una pilota, una baldufa i un xiulet. A les nines una pepa, un 
canonet d'agulles i un cabdellet de fil. 

Després les juguetes es varen anar modernitzant i 
multiplicant, i ara els pobres Reis duen un embolic amb tantes de 
coses que convé que els ajudem a triru·. Per això trobareu unes 
idees a les pàgines següents. 

A Capdepera la festa dels Reis es viu molt especialment. 
Hi ha una comissió cívica que prepara l'arribada dels Reis. Uns 
dies abans de la data senyalada els patges reials (els criats) vénen a 
la plaça des Sitjar i, enmig d'una festa, arrepleguen les cartes dels 
infants. 

El dia 5 de gener, entrant en fosca, arriben els reis amb 
una barca de bou, iHunúnada per una estrella. La multitud 
d'infants, i no tant infru1t, reben als Reis a I' esplanada del moll i, en 
un catafalc situat ben ennúg, el rei negre fa el seu discurs traduït per 
patge Gregori. Des d'allà an1b carrosses engalanades es dirigeixen 
a l'església del Carme, acompanyades per la banda de cometes i 

. tambors i la banda de Música de Capdepera, on els Reis saluden i 
regalen a cada nin una bossa de caramels. Després partiran cap a 
Capdepera visitant l'Ajuntament i l'església dc Sant Bartomeu. 

L'endemà dc bon dematí, duen els regals muntats a 
cavall, casa per casa, nin per nin. 

ESPIPELLADES 
Equip de Suport a la Immersió 

Lingüística 
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col-laboració 

L'altre dia, parlant amb uns amics arran del programa de TV3, "30 
minuts", que abordà el problema del català al País Valencià, vaig 
arribar a la conclusió que la polèmica en aquelles terres germanes és 
molt més agra, i fins i tot violenta, que no ho pugui esser aquí. No 
obstant, em féren la reflexió que tampoc per aquí és tot or el que relluu; 
que jo, pels ambients on em moc, no m'adon de quina és l'autèntica 
realitat que ens envolta. 

Després d'una acalorada discussió -aquests temes sempre 
acaloren-, arribàrem a unes quantes conclusions: que el sentiment 
espanyolista encara és molt profund dins l'esperit de bona part dels 
mallorquins (amb els peninsulars no hi comptam, no per menyspreu, 
sinó perquè el seu sentiment espanyolista l'hem de tenir com a nonnal 
i lògic); que ens hem deixat arrossegar per les deliberades intoxicacions 
informatives dels nostres adversaris polítics, els quals sempre ens han 
pintat, als nacionalistes, com als més insolidaris enemics del sentit 
unitarista espanyol per excel·lèncía; i que no hem sabut arribar als 
ciutadans amb un missatge prou clar com per donar a entendre la 
nostra visió des d'una òptica nacional diferenciada ni treure'ns de 
sobre la falsa imatge que altres estan divulgant de nosaltres. 

Doncs bé, des d'aquestes retxes, la meva pretensió és demostrar 
que tú som tan dolents ni els nostres plantejaments són tan equivocats 
com volen fer veure els ultranacionalístes espanyols que, sabent-ho, 
posen tota la llenya al foc per atiar l'autoodi del nostre poble. 

Els mallorquins de socarre!, que sabem quina és la nostra terra, 
la nostra cultura, els nostres símbols, i que coneixemels 
innmombranbles greuges i vexacions que patim, com demostrarem 
més endavant, no entenem aquest sentiment espanyolista al qual ens 
referíem abans; és més, no el tenim com a nostre i el creim íl·lògic i 
atemptatori contra els íult:n:ssus de la nostra comunitat. En poques 
paraules, i com deím en bon maallorquí: això és engreixar porcs que 
no hem de matar. 

La nostra reia< i.ó amb Espanya no passa de ser purament 
administrativa i, a efectes d'expoliacíó fiscal indiscriminada. Res més 
tenim en comú, ni la llengua (nosaltres en tenim una que ja parlàvem 
abans de la colonització · espanyola), ni la cultura (pròpiament 
mediterrània, la nostra), ni l'espaí geogràfic, i ni tan sols l'entorn 
econònúc. I són aquests trets diferenciaJs, a més d'un llarg passat 
d'autogovern, aquells que ens donen la condició de nacionalitat 
històrica que, com a tal, ha de poder assolir els nivells competencíals 
i d'autononúa que ens permetin la màxima independència del poder 
centralista i unitarista espanyol. La nostra relació amb Madrid i amb 
la CEE, el nostre grau de solidaritat amb els altres pobles de la 
Península Ibèrica, les mesures compensatòries de caire econòmic, la 
llengua nacional, els problemes estructurals derivats de la insularitat, 
les nostres institucions, etc. són qüestions que s'han de decidir des 
d'aquí i per gent d'aquí. 

La constant preocupació del poder central espanyol d'alimentar 
el tòpic que som la comunicat més rica de l'estat, a fi de poder-nos 
sotmetre a l'espoliació fiscal fiscal i econòmica sistemàtica no és, com 
molts podríeu pensar a partir de tot el que s'ha dit fins ara, w1a simple 
filosofada política sense fonament. Com a botó per mostra, vet aquí 
unes quantes dades que demostren les nostres sospites: en els 
pressupostos del 97, la inversió per habitant a les Balears ha estat de 
12.159 pts., mentre que en el conjunt de l'estat ha estat de 27.223 pts; 
això és, més del doble. Dels fons europeus, en el quinquenni 1994-99, 

a les Balears haurem rebut 23.196 pts. per habitant, 
davant les 90.453 de mitja de cada ciutadà espanyol, és 
a dir, més de quatre vegades menys. L'any 1996, els 
salaris mitjos a les Balears foren 14.000 pts. més baixos 
que la nútja estatal. Els nostres pensionistes cobren 
10.800 pts. menys que la mtija estatal. Quant a les 
inversions públiques, el dèficit és crònic. Mentre la 
ratío dels llits hospitalaris per cada núl habitants a les 
Balears és de 2'1, a la resta de l'estat és de 3'15. El gasoil 
el pagam 11 pts. per litre més car que no a la Península 
i 40 pts. més que a Canàries. En definítíva, ens veím 
abocats a m1 model econòmic basat en el turisme de 
temporada i en l'especulació del sòl. . Un sistema 
econònúc a s'emblança d'una explotació núnera que 
s'abandona quan s'esgoten els recursos naturals. 

Però no acaba aquí el cúmul de despropòsits de 
l'adnúnistració centralista espanyola i del seus servidors 
a les Illes. Dins el terreny cultural també ens veim 
sotmesos a tota casta d'hmníliacions. La nostra llengua 
és rebaixada de categoria davant "la supremacía del 
castellano", segons propugna Aznar. Qualifiquen 
d'imposició allò que és pràctica habitual a Madrid: la 
necessitat dc donúnar la llengua territorial per fer feina 
de cara al públic. Imposen l'etiquetatge en espanyol i el 
crinúnalítzen en català. Castiguen la premsa forana i en 
general en català amb la discrinúnació de propaganda 
institucional, per tal d'afavorir la premsa en espanyol. 
Mentrestant, subvencionen la "Feria de Abril". Elinú-
nen l'Article 3 de la ponència de reforma de l'Hstatut 
d' Autononúa que demana la igualtat -només la igualtat-
del català i de l'espanyol a les Balears. Es detnana 
tolerància no als qui volen la nostra llengua marginada 
o fins i tot morta, sinó als partidaris de salvar-la de la 
desaparició. A aquest se'ls qualifica de "legionaris de la 
cultura", "voltors de la passió", "iHunúnats", "profetes" 
i "salvadors". 

Com veim, el genocidi cultural ja no ve de la mà 
dels ultranacionalistes espanyols forans, sinó dels seus 
servidors illencs, que entreguen aquestes terres als 
dictats centralistes de Madrid. 

Desgraciadament, encara són massa els ciutadans 
d'aquesta comunitat que no ha pres consciència que 
som una nació. L'injustificat sentiment d'espanyolitat i 
la mentalitat purament coloníal ralenteixen el procés de 
recuperació dels drets que ens pertanyen històricament 
i que, al llarg de tants d'anys de domillació espanyola, 
ens han usurpat. El camí a recórrer és llarg, però 
passa rere passa i arreplegant gent en el trajecte, 
aconseguirem arribar a la fita que molts ens hem 
proposat: que ens reconeguin i ens deixin exercir els 
nostres drets nacionals. 

Cap Vermell 15 



imatges 

Un ¡Jer aquesta foto 

I 

'•. 
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El nostre Ajuntainent, per 
allò de la Nonnalització Lingüís-
tica, setnbla haver-se après ben bé 
aquella cançò de moda , que- a1nb 
rinne calibeny fa 1no~re l'esquelet 
dels marxosos locals. Es la que diu: 

<<Un, dos, tres ... 
un pasito p'alante. 
Un, dos, tres ... 
un pasito p'atras» 

I és que, de la tnateixa Inane-
ra que fan lUla bona cmnpanya per 
a nonnalitzar cmnerços i rètols 
cmnercials, o aproven una tnoció 
per demanar que les institucions 
illenques se'ls adrecin en català, 
en el nloiuent de posar 
senvalitzacions noves ho fan 
única1nent en castellà. 

La ünprovitzatió 1nana. 

EJ n·gid~.w ,¡(.~..·!lliura Iu: dit qu,• 

úli~fiu que· ef:,_· finh'i01lari.'i r::olupl .. ·ixiu arnb :.'! 
·., 

,/ 
/ 
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contes 

. ·' 

De la millor tra~ició, la seva qualitat 
Quan un producte arriba a la categoria de signe 

d'identitat, -la feina només és una: mantenir-ne la qualitat. 

La Indicació Geogràfica Protegida/Sobrassada 

de Mallorca garanteix l'elaboració d'un producte 

amb el control del Consell Regulador, amb matèries primeres 

d'exceHent qualitat i total absència de colorants. 

Tastau-la. Amb tota garantia. 
Producte~ 
Baleart:' 
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història 

Capdepera, 

fa un raig 

TEATRE 
Diumenge passat, les jovenetes de la cos-

tura que dirigeix donya Massiana Vidal tornaren 
a representar el renombrat drama <<Júana de Arco». 
Si bé ho feren la primera vegada, encara més bé 
els va anar aquesta en què el públic no es cansava 
d'aplaudir. Enhorabona a les jovenetes, totes les 
que treballaren i les que ajudaren al bon èxit de 
l'obra. 

MATADERO 
La construcció del "matadero" passa envant; 

dins poc temps el cobriran i tenen ganes de tenir-lo 
acabat a principis de febrer. Serà una obra com la 
qual a Capdepera no n'havíem tenguda cap mai en 
propietat. 

L'Ajuntament, presidit pel Bat1e Major, don 
Antoni Cursach, acordà eixamplar la carretera que 
condueix a Son Febrer per ser una carretera de molt 
de trànsit i hi havia un hossí pe:r on només podia 
passar un carro. Ara ja s'hi està treballant i pronte 
ja s 'hi podrà passar. 

NOU CAMIÓ 
L'amo Antoni Fuster (a) Ranxer, ha comprat 

un camió per al tragí del seu comerç, llevant-se 
d'aquest mode tota la despesa que li duia el bestiar 
i personal. Quasi tots els dies tragina ara de Cala 
Rajada a Capdepera, i Artà. 

PEL FERROCARRIL ARTÀ-CALA RAJADA 
Amb gran satisfacció sabérem que el direc-

tor de la Companyia "Ferrocarriles de Mallorca", el 
nostre amic i fill il.lustre d'Artà, Don Rafel Blanes 
Tolosa, al pas de SS.MM. per Palma, va fer 
entregar-los un Memorial en el qual entre d'altres 
peticions demanava l'aprovació del projecte del 
Ferrocarril d'Artà a Cala Rajada. No es descuida 
mai Don Rafel d'aprofitar totes les avinenteses que 
es presenten pel bé de la nostra comarca. 
Enhorabona. 

REGALS A LES MONGES 
Les Germanes Franciscanes estan 

d'enhorabona per dos regals que els han fet dues 
devotes famílies: una els ha regalat un sant Francesc; 
i l'altra una es tatua de la Immaculada. Encara no 
s'ha assenyalat dia per a la benedicció, per la qual 
prometen fer una festa grossíssima en la capella 
del seu convent. 

MARE DE DEU DE L'ESPERANÇA 
Dimarts és la Mare de Déu de l'Esperança, 

festa de la Patrona del poble. El dilluns a les sis hi 
haurà Completes a la Parròquia. A les 10, Ofici en 
el Castell en què predicarà el Sr. Rector de Deià. El 
Cor Davídic caul.arà la Missa «Te Deum laudamus» 
de Perossi. El capvespre, a les quatre, peregrinació 
al Castell on es durà la bandera nova que es beneirà 
el dematí. Acompanyarà les Avemaries la Música 
de La Caixa. 

INCENDI 
Avui dimecres, a les dues de la matinada, la 

campana de l'església ha donat el toc d'alarma i és 
estat un incendi en el magatzem de la Central 
Elèctrica, cremant-se tot l'edifici. Hi acudí 
moltíssima gent, apagant el foc en unes quantes 
hores. L'incendi es considera casual. 

PORCS 
Enguany els porcs grassos, com més ha anat, 

més amunt s'han fet. Se n'han pagat avui a 23 
pessetes s'arrova. L'any qui ve se'n prometen 
engreixar-ne molts ja que enguany han deixada 
bona boca. 
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comunicat 

mi11atge de nadal i Cap d•Any 
En un dia com avui, en què acabam un any i en començau¡ un altre, 

solem expressar els nostres desigs de felicitat per a l'any que ve. La 
tradició mallorquina ha encunyat una frase per a tan entranyable ocasió. 
Els nostres padrins deien: "Molts d'anys, que així com l'hem vist 
començar, el vegem acabar". Tan1bé, aquesta és w1a data per fer balanç, 
per mirar una mica cap enrere i fer propòsits de millora per als dies 
vinents. Com a presidentde la Comw1itat Autònoma de les Illes Balears 
vull afegir-me a aquesta volm1tat col·lectiva de pau i d'estimació que 
tots tenim aquests dies, i a la vegada, compartir w1es reflexions amb tots 
vosaltres. 

Podria començar, per exemple, amb una pregunta que incita a passar 
comptes: ha estat un bon any aquest que acaba? Ho ha estat realment per 
a tots els ciutadans d'aquesta terra ? 

Jo crec, de bon i de veres, que I' any 97 podrà ser recordat com un molt 
bon any per a la majoria. I, certanlen~ ha estat bo per a la gent que fa 
feina ( hi ha hagut més pocs aturats que mai); ha estat bo per a la 
indústria en general, per al turisme ~ també, per al comerç, on es viu una 
certa recuperació; a I' engròs, ha estat un bon any per a tots. És cert que 
encara hi ha gent que no ha viscut aquesta millora i també ho és que n'hi 
ha que acaba el97 en pi~ors condicions que quan el va començar. Hem 
dc vem·e les coses tal com són, no com voldrien que fossin. Per això, la 
meva satisfacció no pot ser completa fins que els beneficis de la 
recuperació econòmica no deixí de banda a ningú, ja que- i ho dic de bon 
de veres -jo me'n sent responsable, d'aquestes situacions. Però, en 
conjunt, a la hora de fer un balanç rigorós i reflexiu, hem de reconèixer 
que la tendència general ha estat positiva. 

Això és important perquè tots els discursos de repartidor de la riquesa 
es queden en boira i fum si no hi ha res a repartir. primer, ens pertoca 
crear riquesa, perquè allà on no n'hi ha, que no n'tri cerqum. 
~ en aquest sentit, l'any 97 ha estat bo, també, per I' enfortinlent de 
l'autonomia. Vet aquí un tema del qual tothom vol xwar - de vegades 
sense saber-ne gaire- sense al·ludir a una part fonamental per a 
l'autogovern els pressupostos: enguany hem passat de 70 a 120 mil 
milions. Podernostre, des de ca nostra, i aquest poderneixd'havcr-nos 
fet càrrec de les competències d'educació, i també, del nou sistema dc 
finançament, que és una eina transcendental per a tots els illencs. Aquest 
nou sistema ens ha pem1ès aplicar una moderada baixada de tributs per 
a l'any 98, i ha incrementat molt la nostra dotació econòmica. També, he 
d'afegir que hem resolt d'una vegada el tema de les catteteres: des 
d'enguany tenim 57 mil milions per acabar amb el retard que duien Ics 
inversions en carreteres. 

Naturalment, n'hi ha que s'estimen més veure allò que encara ens fa 
falta. I està bé que sigui així, perquè mai no podem estar satisfets del tot, 
sempre lú ha d'haver coses que dir, i és vere que, tot i que hem avançat 
molt, ens queden moltes coses per fer. Cada dia els illencs hem de 
defensar allà on faci falta els nostres drets. Hem dc fer causa comw1a en 
aquelles qüestions que ens afecte com a poble i com a Comunitat 
transports, inversions, .. ; allà on sigui hem de fer sentir la nostra veu 
perquè hem de ser tractats com mereixem, com tm poble que fa feina, 
que no demana regals ni almoines, però que vol allò que li pertoca. 

Ja vos he dit que pens que el balanç de I' any passat ha estat bo, però 
també vos dic que podria haver estat millor. I per millorar encara més no 
hi ha més can1í que fer feina. 

De l'educació vos voldria dir ducs paraules perquè I' any 98 que estam 
apunt de encetar és el primer any en què el Govern es farà càiTec 
d'aquesta competència. I vos vull dir Wla cosa ben clara i llan1pant: lú 
haurà tos els doblers que faci falta perquè l'Educació sigui bona. No 
faltaran els miijans necessruis per a conseguir aquest objectiu 

Però, en Wl dia com avui, voldtia recordar també, i d'una manera molt 
especial, a totes aquelles persones que en uns dies tan assenyalats es 
troben totes soles, sense ningú que els faci companyia sentint el mossec 
de la solitud i la desesperança. La tJistor d'aquestes situacions 
s'accentua quan veitn que no tenen una solució facil tú senzilla. 
Dissmiadament, de vegades, rere aquest abandó, hi trobam una persona 
que ha deixat de complir les seves obligacions com a fill, com a gennà 
o com a membre d'una família . Tots tenim el deure de recuperar aquell 
esperit familiar, tant de casa, que ens obliga a cuidar la nostra gent i, més 
enllà, a tota la gent desvalguda. Hem de saber que, en aquest sentit, les 
sagrades obligacions dels temps passats continuen ben vigents: som 
nosaltres, tots i cada un dc nosaltres, els responsables dc les nostres 
famílies. Al Govem li pertoca l'Assistència als qui no poden tenir 
atencions familiars, però que ningú, en una terra com la nostra, on la 
nissaga i la família són cosa sagrada, no oblidi les seves obligacions. 

I, com no ? , les meves paraules de gratitud per atots els ciutadans 
d'altres llocs d'Espanya que han vingut a les Illes a fer-hi feina, que ens 
donen una mà per const111ir una autonomia que és seva i que en aquests 
dies ens acompanyen: aquestes illes són casa de tots, en teniu Ics pottes 
obertes. Apreciam i valoram qui ha donat el millor de si mateix, que s 'lla 
integrat aquí; qui ens ban donat riquesa econòmica i cultural . Lluitarem 
perquè els vostres fills no hagin d'emigrar, perquè visquin en un 
ambient de tolerància, convivència i pau en un lloc com les Balears, 

A l'hora dels bons desigs per a tothom el vostre president no es vol 
quedar curt. Són aquests: que tingueu un molt bon any 1998. Que aquest 
any, ja ~n el batipmt d'un nou segle, sia l'any en què els ciutadans de les 
Illes Balears siguem capaços dc decidir el nostre futur. Un any amb 
menys it1justicics, sense gent marginada, amb famílies més unides, sense 
violència ni vides esbandides estúpidament a les carreteres. Un at'ly en 
què ni menorquins ni eivissencs - ni manco encara els fonnenterers-
hagin dc tenir la sensació de viure enfora de tot, com deixats dc la mà 
de Déu. 

Ens queden moltes coses per fer, és ver, però, mirau: jo estic segur que 
les farem totes, i que les farem bé. I sabeu per què ? Idò perquè tenim el 
millor que podem tenir, un poble orgullós d'ell mateix, alliberat ja per 
sempre dels complexos que tant de malli podrien haver fet. un poble que 
ha sabut redreçar el nunb dc la seva històtia i que ha canviat unes illes 
pobles, ten·a d'emigració, en tm país modem, on totl1om que ve s'hi 
voldria quedar per sempre. 

Teninl, en efecte, la cosa més prit1cipal: un poble amb seny que sap fer 
feina i, per això, no hem de tenir por el futur. 

Per tant, molts d'anys a tots, felicitats i gràcies per l'esforç que heu 
sabut fer. Que el nou any 1998 sia, de bon dc veres, un any de progrés 
de benestar per a tothom, sense exclusions ni intoleràncies.· 

Feliç Any Nou ! 
Jaume Matas Palou 

President de la Comunitat Autònoma 
dc les Illes Balears. 

Cap Vermell 19 



cultura 

tl pol'tal del Bei eu .Jaume 
Un dels actes importants de la festa de l'Esperança 

d'enguany ba estat la inauguració del portal del Rei en 
Jaume, després de ser <rrestaurat i amb portes noves». Amb 
els anys les dovelles de marès que formeu l'arc dc dit portal 
s'havien anat buidant i amenaçaven enrunar-se; per 
acondicionar-lo ha estat necessari canviar alguna dovella i 
encirnentar de ben nou les juntes i els buits. 

Qualsevol actuació o aportació documental sobre el 
Castell em motiva a replantejar-me el passat i el futur del 
monument, en el sentit que la millor manera de conservar -lo 
és essent feels al seu passat. 

Aquest portal està situat en .el mateix lloc on hi 
havia la primitiva i única entrada. A principis del segle XVI, 
després d'obrir el Portalet, es convertí en el portal major. 
L'any 1593, segons l'historiador Joan Binimelis, hi havia tres 
entrades. La referència completa diu així: ''A mil passes 
geomètriques de la mar, en Ull lloc alt, els antics pobladors 
edificaren i 50 cases tancades de murada que actualment 
s 'anomena Castell de Cap de Pere; situat a 4.000 passes 
geomètriques lluny d'Artà, aquest lloc està tan ple i poblat 
que no es troben 1 O pams de terra sense que hi 
hagi una casa; la murada sembla ser molt 
antiga, just té tres portes i sense fossat; la 
murada és exageradament alta, interiorment es 
pot recórrer tota, menys a /apart de I 'església, lo 
qual es pot solucionar fàcilment".(!) 

L'autor de l' infom1e era un autèntic 
erudit, un científic del seu temps, per això tot el 
que diu cal tenir-ho en compte perquè ho exposa 
amb coneixement de causa. A finals del segle 
XVI la murada era exageradament alta perquè 
llavors l'artilleria ja feia inviable les antigues 
tàctiques . militars de l'Edat Mi~ana, que 
utilitza ven l'assalt per conquerir les fortificacions. 
Aleshores una murada tan alta era un perill ja que 
amb una canonada se n'anaven en orris el mur i 
els seus defensors. En aquell temps la murada 
havia de ser baixa i ampla com la que es conserva 
a Palma a la vorera de mar. 

El següent document ja és de l'any 
1739, un iñforme realitzat per un militar amb la 
finalitat d'adaptar el Castell a quarter. Aleshores 
dins el recinte fortificat quedaven 
"60 casetes, la majoria adossades a la murada i 
les altres repartides en diferents carrers i 
edificades damunt les roques ... fora del Castell 
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n'hi ha més de 150. La porta que s 'utilitza com entrada està 
quasi aferrada a la torre que ocupa I 'angle del migdia. Prop 
de la cantonada situada a llebeig hi ha la porta antiga que 
està paredada; damunt hi ha espai per a una peça 
d'artilleria però el sòl s 'ha d'arreglar perquè està molt 
desfet; I 'escala que hi ha a la part de dedins és la millor de 
totes les que s 'utilitzen per pujar a la murada. "(2). 

Per tant, l'any 1739 el portal ja estava fet i si es 
necessitava adobar el trespol de damunt era perquè feia anys 
que estava fet, segurament a fina ls del segle XVII, poc a bans 
del canvi dinàstic. La Guerra de Successió no permetria 
acabar-lo i restà paredat davant la impossibilitat de construir 
les portes i el camí de pujada. 

Llavors la construcció del portal no significava cap 
millora en el sistema defensiu del Castell, ni formava part de 
cap pla dissenyat per militars. L'obra és monumental i dins el 
conjunt arquitectònic destaca per la seva perfecció i qualitat. 
Tampoc cal pensar que fos un intent per convertir-lo de ben 
nou en el portal principal perquè el Castell s'estava 
abandonant i el Portalet era de cada vegada més emprat. La 

Detall tlel plimol de les 11m rades de Palma, 
a la tireta s'observa l'expla11ada s'l•ifeüz el sermó 
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hipòtesi més probable és que el portal del Rei en Jaume es 
construís per lloar la figura del Conqueridor, un personatge 
llegendari en la nostra història i que, precisament en el segle 
XVII, fou fortament mitificat pels estaments civils i 
religiosos.(3) 

En el segle XVII el mite del Rei en Jawne tenia 
profundes arrels en la religió, la moral i la vida social. Una de 
les raons de caire social que exposa l'historiador Antoni J. 
Quintana és que a Mallorca el nom i llinatge Jaume estava 
bastant estès; també apareix a la toponímia donant nom a 
propietats rurals con Son Jawne, Son Jawnedell, Son 
Jaumedot. 

A Capdepera el topònim Son Jaumell no deriva de 
1' àrab Beni Juntila, com suposava LLorenç LLiteres, sinó de 
Jaume Melis i la seva família propietària de la possessió en el 
segle XVI. ( 4). 

L'Estol del Rei En J01mre 

L'any 1739 el canú que enllaçava el poble i el 
Castell era encara de terra i pujava entre el rocam que 
sobresortia. En aquesta data, després d'anys de no ser 
utilitzat, el traçat del camí de l'antic portal ja havia 
desaparegut. Cal observar que quan s'escollí aquell indret per 
obrir-lli el primitiu portal es féu bàsicament per aprofitar la 
proxintitat al nucli de població que hi havia a l'exterior del 
Castell i per la dificultat de pujar per la forta pendent, una 
bona manera de protegir l'entrada. A mesura que el perill 
d'invasió s'esvaïa el Portalet es convertia, per la seva 
comoditat, en l'entrada principal. 

Els monuments serveixen per recordar, lloar i 

mitificar fets o personatges de la ltistòria d'w1 poble, però a 
més a més poden convertir-se en un dels centres d'w1a 
celebració. Durant segles s'ha recordat i celebrat el 31 de 
desembre com el dia de l'entrada de Jawne I a la Ciutat de 
Mallorca, fet que significava el principi de la nostra cultura 
cristiana i catalana, enfrontada, com es recordava cada any en 
el sennó de la Conquesta, a la cultura dels infidels o islàmica. 

Aquell darrer dia dc l'any s'org<~nitzava w1a 
processó que partia de la Seu, passava per Cort i sortia a 
l'exterior de Ciutat per la porta de Sant Antoni davant la qual 
es deia el Sennó de la Conquesta; després, encoratjats pel 
fervorós predicador, es dirigien cap a la porta de Santa 
Margalida on entra vena la ciutat recordant que era el lloc per 
on ho havia fet el Conqueridor. 

Possiblement el Portal del Rei en Jaume havia de 
servir per a reproduir una processó com la que escelebrava a 
Palma però el projecte' no esduria a tenne perquè la nova 
dinastia dels Barbons es declarà contrària a aquest tipus de 
celebracions i actes culturals. Els principis centralistes no tan 
sols promogueren la substitució lingüística sinó que 
condemnaren aquells actes culturals més propis i patriòtics. 

El portal del Rei en Jaun1e ha sofert petits canvis 
des de la seva construcció. El trespol del terrat ha estat elevat 
w1s trenta centímetres, en el costat nord s'hi construí wm 
volta, a l'interior es buidà el parament per a prestatges i 
convertir-lo, en el segle passat, en habitacle. 

Les obres recentment realitzades no es poden 
considerar pròpiament w1a restauració perquè no han afectat 
més que l'arc del portal amb la finalitat de reforçar-lo. Donar 
una opinió sobre la col.locació d'Un.es portes noves és dificil 
perquè em falten punts de referència, és a dir, decidir què s 'ha 
de fer amb el Castell i quins plans Iu ha per dur el projecte 
endavant; sense objectius 11Í prioritats qualsevol actuació que 
s'hi realitzi és desaconsellable. Si la col.locació d'unes portes 
és un motiu per a altres actuacions tals com w1 caminet 
empedrat per anar-Iu, això implicaria entrar en un terreny 
perillós,ja que també desvirtua riem el que ha estat la història 
del portal. 

Josep Terrassa 

Notes 
1. Binimelis, Joan. Nueva historia de la is la de 
Mallorca, tom IV. Impremta de Josep Tous, Palma, 
1927. 
2. Docwnent inèdit facilitat per Antoni Gili. 
3. Quintana, Antoni J. La pervivència del Rei en 
Jaume. Ed. Documenta Balear, Palma, 1992 
4. Gili, Antoni. Artà en el segle XVI, Ed. Miramar. 
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L or nç i a ong 
en e centenari del seu naixement 

(Palma 1897 · 1980) 

Llorenç Villalonga (Palma 1897-
1980), important novel.lista 
mallorquí, de qui enguany se 
celebra el centenari del nai
xement, mostra, dins el seu procés 
creatiu, uns inicis propers a 
Anatole France i prest es 
consolidarà dins una estètica ' 
proustiana. El sedueix la troballa 
de Proust que diu que no hi ha 
més paradisos que els paradisos 
perduts. Una activitat periodística, 
vasta i constant, el fa col.laborar com 
a articulista a El- Día, Ba/eares, El 
Correo Catalan, Destino, etc. A 
diverses publicacions immortalitzà 
el pseudònim Dhey, emprat també 1 

per signar algunes novel.les. 
La seva projecció novel.lística 
s'inicia amb Mort de dama 

VIDA 
(1931}, on contempla a la llum 
suau de l'humor o amb pinzellada 
més agra d'esperpent i sàtira, el 
procés de decadència de la societat 
mallorquina. Després, assumeix la 
direcció literària de Brisas (1934-
1936), revista il.lustrada que fou 
decapitada per la Guerra Civil. 
S'enlluerna transitòriament amb el 
pensament feixista però, abans 
d'acabar la guerra, es tanca dins 
un exili interior del qual només surt 
després de la Segona Guerra 
Mundial. 
La seva vasta producció abasta 
quinze noveLles, cinc llibres de 
relats i cinc volums de teatre. Una 
obra marcada per la reflexió 
continuada sobre el procés de 
decadència de la civilització 

occidental. Entre les seves obres 
més importants cal esmentar : 
Bearn (1956), L'hereva de danya 
Obdúlia (1964), Desbarats (1965), la 
quasi autobiografia Falses 
memòries de Salvador Orlan ( 1967) i 
El misantrop (1972). Va obtenir 
alguns premis literaris: el Ciuta-c de 
Palma de Novel.la, el Premi 
Nacional de la Crítica, el Premi 
Nacional Narcís Oller i el Premi 
Josep Pla. 
Beam, la seva millor obra, s'ha 
traduït a moltes llengües i té 
versions en italià, hongarès, 
francès, anglès, noruec, alemany, 
neerlandès, xinès, vietnamita i en 
alfabet Braille. 



Bearn (fragment) 

La bellesa és una força tràgica. El 
paganisme pretén que és 
l'alegria de la vida. Per a mi 
representa la tristesa. El 
Renaixement situava la intensitat 
del plaer artístic per damunt 
totes les coses. Quina aberració, 
amic! Els antics ens han deixat 
gracioses escultures d'animals, 
xots innocents, nobles cavalls i 
vaques pacífiques. En sortir de 
visitar la fauna que es conserva 
al Museu Vaticà us sentiu l'ànima 
lleugera com després d'un bany 

de puresa. Els artistes que 
crearen tan belles escultures no 
pretenien treure les coses de lloc 
ni actuar damunt la nostra 
sensibilitat d'una manera 
desmesurada. Ells, sí, foren uns 
vertaders clàssics. El desassossec 
i el pecat comencen amb 
l'entronització de l'humanisme. 
S'ha dit que l'art tot ho 
ennobleix, però com més 
artística, com més delicada sigui 
la representació de la bellesa 
femenina, amb més intensitat 

parlarà als sentits de l'home. La 
dona amable i modesta, 
convenientment vestida, encara 
que perillosa, pot esser també 
una nota pura i consoladora. La 
dona divinitzada, la Venus, 
constitueix un sacrilegi. Els qui 
afirmen que l'art és sempre pur 
són o hipòcrites o retòrics sense 
sensibilitat. L'art és de vegades 
una embriaguesa. Les 
temptacions de sant Antoni, les 
de Pafnuci, són plenes de bellesa; 
Lucífer era bellíssim 

De la lntrodució de Mort de dama 
11 El barri és venerable, noble i 
silenciós, amb carrers estrets i 
cases amples, que semblen 
deshabitades. Entre les volades 
dels casals, el cel fa vibrar el seu 
blau lluminós com una llançada. 
L'herba creix entre les juntes de 
les pedres, amples com a lloses. 
Rompen el silenci, de tard en tard, 
remors de campanes. 
Pel barri, no hi passa ningú. 11 Els 
verilables habitants d'aquests 
carrers són els gats 11

, ha dit 
Santiago Rusiñol. Mallorca és un 
país privilegiat per als éssers 
gatescos. El gat exigeix silenci, 
ordre i netedat, com un filòsof 
escolàstic: els renous del món no 
el deixarien meditar. Els gats i els 
canonges guarden analogies. Així 
han triat el mateix barri. 
L'aristocràcia, la burgesia, també 
anhelen reposar. L'escenari és 
apropiat. No descriuré una 
vegada més com és una antiga 
casa mallorquina; poc més o 
menys, igual que una lleonesa o 
catalana. Bells quadres en el quals, 
de sobte, no es veu què hi ha 
pintat; cadires de repòs i llits 
barrocs, amb cortinatges de 
domàs. Aquests llits tenen molts 
de matalassos: s'hi dorm molt bé. 
A l'altre cap de la ciutat, als 

afores, pel Terreno, per Gènova, 
s'hi belluga un món colonial, 
compost de pintors, turistes i 
senyores que fumen. Són gents 
estranyes, que es banyen a 
l'hivern i viuen d'esquena a la 
religió. Fabriquen cocktails 
endiablats. Donen balls i tes. El 
barri antic fingeix ignorar-ho. 
Sense valor ni desigs per declarar· 
los batalla, opta per declarar-los 
inexistents. "Creis, Monsenyor, 
que, el mes que ve serem a França, 
restablerts en els nostres 
privilegis? 11

, demanava, per allà el 
1792, un vell prelat a un company 
d'emigració. I replicava l'altre, 
prenent un pols de rapè: 
"Monsenyor, no hi veig cap 
inconvenient." Alguna senyoreta 
indígena, en els tes quasi litúrgics 
del casino, demana ja cocktai/s de 
ginebra i vermut. Dues, al 
carnaval, s'atreviren a encendre 
una cigarreta. L'aire està carregat 
de presagis ... Però el barri antic 
no se n'adona. A les platges 
estava privat que els homes 
passassin a la part de les senyores. 
Les americanes escamotetgen 
aquesta llei passant elles a la part 
dels homes. Tal volta qualque 
mallorquina exaltada les imita. 
Però el barri antic no se n'adona. 11 

•
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Cultura i Patrimoni Històric 
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D'en temps primer ... 
una ullada cap enrere, per recordar la nostra gent 
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PER UNA CALA RAJADA MARINERA, , ' 
NO A L'AMPLIA CIO PROMOGUDA PEL CLUB NAUTIC 

Actualment, a Espanya, una de cada tres persones viu a un municipi 
costaner, mentre que fa només dues generacions aquesta proporció era 
d'una per cada deu. La societat moderna se sent atreta per la línia de costa 
i sembla que 1' augment de 1' ocupació continuarà acceleradament cap a un 
futur ben previsible: massificació. 

L'explotació turística, principal motor multiplicador de la nostra 
economia, ha topat amb un perillós competidor ambiental: el 
desenvolupisme residencial i la seva parafernàlia de revalorització 
especulativa. En els darres 25 anys una llarga franja de la costa de l'Estat, 
sobretot a la mediterrània, ha sofert una important destrossa i degradació. 
Però a Cala Rajada, si es lluita, encara som a temps de frenar i 
preservar, civilitzadament, la qualitat ambiental que ofertam. 

Segons les darreres dades de la conselleria d'Obres Públiques 1 

Urbanisme, a les Balears hi ha més de 30.000 amarraments, ja n'hi ha a 
bastarrumt! Ja n'hi ha prou! Per això, ens sembla imprescindible obrir un 
debat públic on hi participin les entitats socials i empresarials, els polítics 
locals, els diferents col.lectius afectats i tots els habitants que se sentin 
afectats, abans de prendre una decisió d'aquestes característiques, una 
decisió que transformarà la nostra oferta i la nostra imatge. 

La PLATAFORMA CONTRA LA CONSTRUCCIÓ DEL 
MACRO PORT ESPORTIU DE CALA RAJADA està oberta a 
totes quantes entitats s 'hi vulguin adherir. Per això, us convidam a 
participar-hi. 

En la planificació de la franja litoral, són els propis mumc1pts 
costaners els que hi juguen un paper clau. Perquè compten amb 
importants competències legals sobre l'ordenació del seu territori i 
perquè els seus habitants són els principals afectats i han de participar de 
manera decidida en 1' ús dels seus drets organitzatius i cuidar, 
especialment, I' espai on viuen. 

No deixis que et trepitgin! 

Informa 't i contacta a l'Ajuntament de Capdepera 



VllN1f' flllfi§E1l" JRA()N§ (E-N'TRE JD'At/JLH.ES) PEJR JDlllR 1tfJ AL~ 
N()U P()JR'l' E§P()R""]['](U JDE c;AL~A JRAJAJDA 

../ Es totalment artificial, es vol fer a un lloc on no hi ha 
port natural Això costitueix una clara agressió a la 
mar amb perill per les algues i les corrents marins 

../ A Mallorca les qüestions de medi ambient i 
conservació del paissatge natural son tractades amb 
massa frivolitat i inconsciència, essent precisament la 
matèria prima més important de cara al seu negoci 
turístic 

../ El port produirà una interfer{mcia en 
l'hidrodinamisme de la badia (corrents marines) Hem 
de tenir en compte que el bras de la nova escullera 
tindrà més de 500 metres 

../ Produirà un impacte en la qualitat de l'aigua. Els ports 
esportius són un focus de contaminació a,t,JUda de tipus 
orgànic i químic. Més de 300 vaixells més fent brutor 
a la nostra badia . 

../ Produirà un impacte sobre les comunitats bentòniques 
de la badia 

../ Impacte sobre els usos actuals de la zona 

../ Tindrà uns efectes estètics molts negatius sobre ei 
caràcter i tipisme de la zona 

../ A les zones turístiques com la nostra, el manteniment 
d'un cert caràcter i tipisme és l'única via per atreure a 
un turisme de qualitat al llarg de tot l'any 

../ Els més de 300 amarraments nous sòn més que els 
actuals i suporta la creació de nous braços tora del 
que tenim actualment; d'aquí podem deduir que això 
no és una ampliació,com ens volen fer creure, és la 
construcció d'un nou port . 

../ Amb decisions com aquestes es perjudiquen i 
destrueixen, sense cap necessitat, llocs i ecosistemes 
que han necessitat milions d'anys per tormar-se, a 
canvi d'uns guanys o d'altres intcresos o d'un suposat 
progrés mal entès 

../ Suposa fer negoci pròsper i ràpid amb un patrimoni 
dc tots i que només alimenta la cobdícia dc 
l'especulador. 

" Els ports esportius no es costrucixcn per cxigcncia dc 
l'interès general, sinó en benefici d'una classe ja dc 
per si amb molts dc recursos econòmics 

" El gaudir d'una embarcació no és una necessitat, és un 
capnc1 

../ Qualsevol obra dins la mar o a la costa és irreversible 

../ Les Balears sòn actualment. i amb diferència. la 
Comunitat Autònoma dc l'estat espanyol que té més 
amarraments per habitant Hem de dir prou de ciment 
a la mar Amb el que tenim ens sobra (podrien arribar 
als 30 000 amarraments a Ics Balears) 

../ Amb la proliferació dc ports esportius cada cop hi 
haura més embarcacions per poder anar a menys llocs 
hernwsos que els mateixos ports hauran destruït 

., L'increment massiu dc l.a presència d ·embarcacions a 
les nostres aigucs no fara mes que augmentar la 
problcmatica dc seguretat marítima 

" "o romprà I" estacional i tat dc la wna El moviments 
dels ports esportius es redueixen a 40 dics a l'am. 
entre el juliol i agost El reste dc ran~· la SC\'a 

activitat es veu reduïda a I' i vernació de les 
embarcacions amarrades. 

../ Al contrari del que se ens vol vendre, el macroport 
esportiu no crearà riquesa al nostre municipi, només a 
unes poques persones que són les interessades en la 
seva costrucció Ells s'ho cuinen, ells s'ho mengen 

../ L'accessibilitat al nou port, comportarà una pressió 
asfixiant en el trànsit rodat de Cala Rajada així com 
un replantejament urbanístic per la creació d'accessos 
d'entrada i sortida. 

../ Ports com el que es vol costruir a Cala Rajada , sense 
caràcter i tallat amb el mateix patró que quasi tots els 
que es fan arreu de tot el món, no fan més que destruir 
la personalitat d'un port pesquer tan p·eculiar com el 
nostre i que representa un dels principals atractius 
turístics pels nostres visitants, tant si venen per terra 
com per mar. 

../ La pressió de més de 300 amarraments nous 
comportarà un fort increment en el desenvolupament 
de la pesca esportiva així com un alt risc en l'aparició 
de pescadors furtius amb el conseqüent perjudici sobre 
un sector pesquer tan esquilmat i desprotegit com el 
nostre 

../ Els Ió mesos que tenen previst que durarà l'obra (al 
manco ens pillarà una temporada sencera) poden ser, 
per molt bé que es planifiqui, un cop irreversible cap a 
la nostra bona imatge turística (excés de trànsit de 
camions pesants, excés de renous, l'aigua de la badia 
excessivament bruta, moltes molèsties al col lectiu de 
pescadors locals, etc ) 

., La construccio d ·aquest nou port esportiu suposa el 
seguiment (contranalura i contracorrent) de la política 
destructiva del nostre litoral i dc creixement 
indiscriminat ( la tan criticada balcarització) , política 
que en aquests moments es rebutjada tant pels 
col lectius cconom1cs 1 empresarials com pels 
mateixos partits polítics fins ara impulsadors 
d'aquestes polítiques. 

../ El progrés de ciment i destrucció que els promotors 
del port esportiu ens volen \icndrc com a progrés real i 
positiu no és el que necessita el nostre municipi El 
progrés real i positiu pel nostre municipi es conservar 
el que tenim en benefici dc Ics futures generacions El 
progrés ha dc ser qualitatiu i no quantitatiu 

../ El fet dc que els promotors ens vulguin vendre. com 
un dels principals arguments per dur cndaYant el seu 
projecte. l'eliminació del mur dc ractual moll no pot 
justificar de cap manera la destrucció. amb milers dc 
tones dc ciment. del nostre litoral ni l'impacte social 
que el seguiria en contra dc l'estil tradicional dc Cala 
Rajada 

V' l.a cunstrucciò d·aqucst nou purt esportiu com•ertiria 
definitivament a Cala Rajada en una macro 
urbanitzatció residencial i lloc dc 'acanccs totalment 
dcspcrsonaliti".at que suposana la dctiniti\ a 
dcsaparicio del seu encant natural i dc I" atractiu que 
atreu als nostres visitants 

Cap Vermell s'adhertix a la Plataforma contra l'ampliaci6 dtl port esportiu tk Cala Rajada 




